工程地质学报 2010, 18(5) 703-708 DOI: ISSN: CN:

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本

页] [关闭]

岩土工程地质

真空预压法加固吹填土的孔隙水压力试验研究

陈允进^①,宋晶^②,夏玉斌^①,王清^②,彭湘林^①

- ①中交水运规划设计院有限公司 北京 100007;
- ②吉林大学建设工程学院 长春 130026

摘要:

利用真空预压法处理吹填土时,孔隙水压力变化常常反映土体固结程度的好坏。通过6个模型箱试验,监测不同排水系统下孔隙水压力变化,确定有效排水体间距。研究发现0.4m间距的土内孔压下降效果比0.8m间距的土内孔压下降效果好;排水体内的孔隙水压力与排水体类型有关,且距离排水体10cm处土体内的孔隙水压力仅为排水体内孔隙水压力的1/2弱;滤膜排水系统中的吹填土孔隙水压力下降幅度最快,B型排水板系统次之,而砂井系统最慢。另外,对于吹填土而言,排水体有效间距介于0.4m与0.8m之间,其中滤膜的有效间距最大,B型排水板次之,砂井远小于前两者。

关键词: 真空预压 吹填土 孔隙水压力 排水体间距

TEST RESEARCH ON PORE WATER PRESSURE OF DREDGER FILL CONSOLIDATION WITH VACUUM PRELOADING

CHEN Yunjin , SONG Jing , XIA Yubin , WANG Qing , PENG Xianglin , SONG Jingbang , SONG

- ①CCCC Water Transportation Consultants Co., Ltd., Beijing 100007;
- ②College of Construction Engineering of Jilin University, Changchun 130026

Abstract:

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1678KB)
- ▶[HTML全文]
- 参考文献
- [PDF]
- ▶参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给
- 朋友
- ▶加入我的书架
- 加入引用管理
- 器
- ▶引用本文
- Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

本文关键词相 关文章

- ▶真空预压
- ▶吹填土
- ▶孔隙水压力
- ▶排水体间距

本文作者相关 文章

- ▶陈允进
- ▶宋晶
- ▶夏玉斌
- ▶王清
- ▶彭湘林

Pore water pressure s changing often reflect the degree of soil consolidation which using vacuum preloading method to deal with dredger fill. Drainage body was determined by measure drainage system under different pore water pressure on 6 test chambers. The results show that the soil pore water pressure drop in 0.4m was better than 0.8m, different drainage body had its own soil pore water. And the pore water pressure in the distance of 10cm to drainage body was half of the pore water pressure in drainage body. Membrane drain system was the best for drainage and then B-type drain system was better than sand drain system. In addition, in the dredger fill, the effective distance between drain pipes was between 0.4m and 0.8m. Moreover, membranes had large effective distance of drainage body, while Btype s was the second and sand wells much smaller than the former two.

Keywords: Vacuum preloading Dredger fill Pore water pressure Distance of drainage body 收稿日期 2010-06-06 修回日期 2010-06-28 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金项目(40372122、40672180) 国家自然科学基金国际合作项目(40911120044); 成都理工大学地质灾害防治与地质环境保护国家专业实验室开放基金(GZ2004-08)

通讯作者:

作者简介: 陈允进,主要从事土体工程的研究、设计和监测工作.Email: chenyunjin@pdiwt.com.cn

作者Email:

参考文献:

[1] 郭连营. 海河干流治理工程吹填土筑堤研究. 天津: 天津大学, 2004.

Guo Lianying. Investigation of Levee Construction with Hydraulic Fill Earth in Harnessing Project for

PubMed

Article by Chen, Y. J. Article by Song, J. Article by Xia, Y. B. Article by Wang, Q. Article by Peng, X. L. Haihe River Mainstream. Tianjin: Tianjin University, 2004.

- [2] 张成良, 洪振舜,邓永锋.淤泥吹填处理及其研究进展 [J].路基工程, 2007,(1): 12~14.
- Zhang Chengliang, Hong Zhenshun, Deng Yongfeng. Fill treatment of dredged silt and research development. Subgrade Engineering, 2007, (1): 12~14.
- [3] 张延军, 张延诘.国内真空预压法加固软土地基的现状与趋势
- [J].世界地质, 2000, 19 (12): 375~378.
- Zhang Yanjun, Zhang Yanjie. Current situation and tendency of improving soft foundation by vacuum preloading. Global Geology, 2000, 19 (12): 375~378.
- [4] You ZhiXian.Flow Channeling in Soft Soils and Its Influence on Consolidation .U.S.A.: University of Colorado at Boulder, 1993.
- [5] 冯苍旭. 土壤孔隙水压力检测系统试验研究及关系模型建立.河北: 河北农业大学, 2004.
- Feng Cangxu. The Laboratorial Study and Academic Mathematics Model of A New Pore Water Pressure Instrument. Hebei: Agriculture University of Hebei, 2004.
- [6] 胡中雄,潘林有.软土地基和预压法地基处理 [M].北京: 机械工业出版社,2004...
- Hu Zhongxiong, Pan Youlin. Soil Foundation and Preloading Method. Beijing: China Machine Press, 2004.
- [7] 刘莹, 肖树芳,王清.吹填土室内模拟试验研究 [J].岩土力学, 2004, 25 (4): 518~521. Liu Ying,Xiao Shufang,Wang Qing.Research on
- indoor scale-down test of dredger fill.Rock and Soil Mechanics, 2004, 25 (4): 518~521.